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A megtorlók otthon gyászoljanak! 
A Nyugati pá lyaudvar 

szomszédságában magasodó 
MÁV-kórháztól a Hősók te-
rén levő Lenin-szoborig töl-
ti meg a tömeg Pest utcáit, 
hallottuk a tegnapi sajtótá-
jékoztatón. am i t a Törté-
nelmi Igazságtétel Bizottsá-
ga tartott Budán , a Corvin 
téren, a Müvelődéskutató 
Intézet dísztermében Nagy 
Imre miniszterelnöknek és 
sorstársainak temetési elő-
készületeiről. Vásárhelyi 
Miklós, a Nagy Imre-per 
egyetlen i t thon maradt vád-
lottja, a T IB elnöke elmond-
ta, hogy m indnyá j an felhá-
borodtak a Magyar Nemzet 
tegnapi számának publ iká-
ciója m i a t t A fővárosi na-
p i lap faximi lében közölt 
•néhány részletet Nagy I m . 
réék ítéletéből. Vásárhelyi 
Miklós hangsúlyozta, hogy 
a koncepciós per m inden 
mondatában hazug volt, 
ezért ezeknek a hazugságok-
nak a kommentár né lkül i 
közlése sérti az egykori vád-
lottak személyiségi jogait és 
sérti ma élő hozzátartozói-
ka t ós történelmünket. 

A körü lbelü l kétszáz em-
ber befogadására a lkalmas 
dísztermet mintegv 400 úi-
s ág író töltötte meg, a vi lág 
imnden tá iáról idejöttek a 
•lapok, tévétársaságok és 

rádiók munkatársai , hogy 
eseményről tudósítsanak. 
Egy barcelonai újságírót az 
érdekelt, hogy a jogi reha-
bil itálás után lesz-e ma jd 
rehabil i táció a pártcin be-
lü l ? Megtudtuk, hogy az 
MSZMP-nek ilyen szándékai 
egyelőre nem ismeretesek. 
Hiszen ma még nem teljes 
a politikai rehabil i táció sem. 
És a párton belül ma j d csak 
a teljes politikai rehabilitá-
ciót követően jöhet ez a 
lépés. 

A Délmagyarország kér-
dése következett: történelmi 
igazságtalanságok Magyar-
ország egész területén tör-
téntek 1956 után és előtt is. 
Vidékre kiterjeszti-e tevé-
kenységét a Történelmi 
Igazságtétel Bizottsága? 

Vásárhelyi Miklós azt vá-
laszolta, hogy m á r alakulá-
sukkor, több m i n t egy év-
vel ezelőtt programjukba 
foglalták, hogy 1956 vala-
mennyi áldozatát rehabili-
tá ln i kell. A T IB történelmi 
szekciója 1956 va lamennyi 
eseményének tisztázását kí-
vánja. Egyik legjelentősebb 
fe ladatuknak tart ják , s m á r 
hozzá is kezdtek, hogy szám-
ba vegyék vidéken hol van-
nak olyan elfeledett, vagy 
csak a hozzátartozójí á l ta l 
ismert sírok, amelyekben az 

'56-os megtorlás áldozatai 

nyugszanak. A TIB. bár 

alapítói m i n d ötvenhatosok, 

nem korlátozza tevékenysé-

gét . az 1956 utáni törvény-

sértések kivizsgálására, ha 

nem az 1945 utáni vala-

mennyi törvénysértést tisz-

tázni akarja, és igazságot 

szolgáltatni Budapesten és 

vidéken egyaránt. 

Megjelent a sajtótájékoz-

tatón Borics Gyula igazság-

ügyi á l lamti tkár . Tájékoz-

tatta a világsajtót, hogy a 

hatvanas évek elején a bün-

tetés-végrehajtás még nem 

tartozott a z Igazságügyi Mi-

nisztériumhoz. Nagy Imre 

miniszterelnök és sorstársai 

holttestét 1961. január 31-én 

az á l lamvédelmi hatóság 

emberei temették á t titok-

ban a bortonudvarból a 

Kozma utcai temető 301-es 

parcellájába. 

1989. jún ius 16! a nemze-

ti megbékélés nap ja legyen. 

A Történelmi Igazságtétel 

Bizottsága arra kérte azo-

kat, akik az 1956 után i meg-

torlásnak résztvevői voltak 

hogv a gyászünnepélyen se 

a Hősök terén, se a Rákos-

keresztúri köztemetőben ne 

jelenjenek meg. 

(Budapest, 1989. június 15.) 

Zelei Miklós 

Szeged önállóságot igényel -
a nemzetközi kapcsolatokban is 

ülésének kezdetén egyper-

Imre és sorstársai emléke 

A szegedi tanács tegnapi 

ces némasággal adózott Nagy 

előtt. 

Az ünnepélyes tiszteletadás u tán rengeteg „hétközna-

p i " teendő tornyosodott a tanácstagok előtt. A megürese-

dett helyekre megyei tanácstagokat kellett választani. A 

n a p fo lyamán kétszer is szavaztak a városatyák — fél-

sikerrel. A jelöllek (eredetileg csak h á rman : Katona 

Gyula, Marchallek Gyula, Csonka István; ma j d közvetlen 

jelölés u t án Király Dezső is) közül csak a polgármester, 

Csonka István kapta meg a szükséges szavazatszámot. A 

második fordulóban sem sikerült eldönteni a versenyt Ki-

rá ly és Marchal lek között, ezért a tanács úgy határozott: 

csak a következő ülésen szavaz ú jra , amikor is várhatóan 

még egy helyre lesz szükséges megyei tanácstagot válasz-

tani . 

Eladjuk? Megvegyük? 
Négy tanácsrendelet-terve- kell meghatározni azoknak 

vezet, il letve több -módost- a ház ingat lanoknak a körét, 
tási javaslat szerepelt a amelyeket nem lehet eladni 
tegnapi ülés napirendjén, a bérlöknek. 
Ezek közül az állami tulaj- Mi/ idenképpen szerencsét-
donban á l ló házingatlanok len dolog ennyiszer módasí-
elidegenitéséröl szóló rende- tani egy, a lakosságot köz-
let váltott k i vitát. Am i vetlenül ér intő rendeletét, 
nemcsak azért volt várható, Ráadásul , egymásnak ellent-
mert a Szegedi Lakásbérlők mondó kormányhatározatok 
Egyesülete azt írta levélben nehezítik, hogy a helyi in-

gadták el. 4 ellenszavazattal 
és 2 tartózkodással. Azt is 
megszavazták, hogy a ren-
delet tartalmazzon egy mél-
tányossági passzust: az ed-
dig t i la lmi l istába eső bel-
városi házingatlanok elide-
genítése is szóba jöhet, ta-
nácsi döntés függvényében; 
ugyancsak differenciáltan 
ítélik meg azokat a házakat, 
amelyekben nem lakás cél-
jára szolgáló helyiségeket 
bérelnek. 

Az üt- és közműfejlesztési 
hozzájárulás mértékéről, a 
vásárokról és piacokról, a 
tanácsi tevékenység tovább-

(Folytatás a 2. oldalon.) 

A dán parlamenti 
küldöttség 
látogatása 

A dán par lament Erik 
Ninn-Hansen elnök vezette 
küldöttsége — amely Szűrös 
Mátyás meghívására tar-
tózkodott hazánkban — csü-
törtökön a Parlamentben 
megbeszélést folytatott Stra-
ub F. Brúnóval , az Elnöki 
Tanács elnökével, ma j d ta-
lálkozott a hazai és külföl-
di saj tó képviselőivel. 

Erik Ninn-Hansen buda-
pesti tárgyalásaik és láto-
gatásuk eredményeit össze-
gezve elmondta: nagyra ér-
tékelik a Magyarországon 
zajló társadalmi átalakulást, 
ö r ömme l tapasztalták a 
Par lament elnökének és más 
kepviselöiribk, a kormány 
tagjainak, a z á l lamfőnek az 
őszinte megnyilatkozásait. 

Minisztertanácsi munkarend 
A Minisztertanács csü-

törtöki ülésén előterjeszté-
seket hallgatott meg a 
KGST-kapcsolatok megújí-
tásáról, a magyar—szovjet 
elszámolások korszerűsíté-
séről. 

A kormány módosította a 
Munka törvénykönyve vég-
rehajtásáról szóló korábbi 
rendeletét, ma j d határoza-
tot hozott az úta lap létesí-
téséről. 

A Minisztertanács a hon-
védelmi törvény javasolt 
módosításával összhangban 
rendeletet alkotott a polgá-
ri szolgálatról. 

A kormány áttekintette a 
munkásőrség működését. 
Módosítva a munkásőrség 
kettős irányítását rögzítő 
korábbi minisztertanácsi ha-
tározatot, úgy döntött, hogy 
a testület a Minisztertanács 
irányítása a lá kerül. Egy-
idejűleg tárcaközi bizottsá-

got bízott meg azzal, hogy 

az év végéig dolgozza k i 

az ú j helyzethez igazodó fel-

adatokat. 

A Minisztertanács java-

solja az Elnöki Tanácsnak 

az. Á l l am i I f júsági és Sport-

hivatalró l szóló korábbi tör-

vényerejű rendelet hatályon 

k ívü l helyezését, továbbá a z 

egyes egyházi ál lások be-

töltéséhez szükséges á l lami 

hozzájárulás, és az Á l lami 

Egyházügyi H ivata l meg-

szüntetését. 

A kormány határozatot 

hozott a menekülteket be-

fogadó á l lomások felállításá-

ról. 

A Minisztertanács áttekin-
tette az Országgyűlés leg-
utóbbi ülésszakának tapasz-
talatait, és a ko rmány— 
SZOT talá lkozón született 
megál lapodások végrehajtá-
sát. 

A Tienanmen térről jöttem" 

Velünk visszaélő történelem 
Tegnap is éppen az ese-

mények kommentár ja i t vi-
tattuk, amikor magas fia-
talember lépett be a titkár-
ság a j ta j án 

— Wolf Csaba vagyok, né-
hány nap ja jö t tem Peking-
ből. 

I lyen h írnök r i tkán jelent-
kezik szerkesztőségben. Kap-
kodva kerítettem magnót , 
i rány a páncélszekrény egy 
vadonatú j szalagért, mert 
minden szó fontos lehet. 
Am íg a celofánnal bíbelőd-
tem, megtudtam, hogy har-
mad ik évét töltötte Kíná-
ban, a pekingi egyetem kül-
kapcsolatok szakán tanul-
va. Azazhogy, az első két 
év a főiskolai szintű nyelv-
tanulással telt, s tavaly ősz-
szel kezdte az egyetemen a 
diplomáciát . 

— Hogyan is került Kí-
nába? 

— A Ságvári G imnáz ium-
ban érettségiztem, fölvet-
tek a tanárképző főiskolára. 
M in t előfelvett, katonai szol-
gálatot teljesítettem, amikor 
egy véletlen folytán egy 
társamtól megtudtam, hogy 
a Művelődési Minisztér ium 
pályázatot hirdetett k ína i 

A szerkesztőségben a 
pekingi mészárlás óta 
többször beszélgettünk 
arról, hogy am i ott tör-
tént, az végül is a m i 
történetünk: ezt jelent-
heti szélsőséges helyzet-
ben az a sokat emlege-
tett „visszarendeződés". 
A pekingi d iák lázadás 
a szocializmus megre-
formálására irányult , 
ám egy másfa j ta szo-
cial izmuskép nevében 
tankokat hajtottak ma-
gukat pol i t ikusnak ne-
vező öregemberek a 
fegyvertelen tömegbe. 

a tanácselnöknek, hogy a 
t émá t ne tárgyalja most a 
tanácsülés, konzul tá l janak 
e lőbb a bérlőkkel; hanem 
azért is (nyilván, a bérlők 
lervele is hasonló okból író-
dott), mert, ahogy mondan i 
szokás, húsba, vagy i nkább 
pénztárcába vágó ügyről 
van. szó. Eddig három ta-
nácsrendelet született a ház-
ingatlanok eladásának sza-
bályozásáról. A legutóbbi 
saabályozás megalkotása 
azért vá l t szükségessé, mer t 
ti kormányrendelet is módo-r 
sult: a helyi tanácsok nem 
ál lapí that ják meg ezután az 
elidegenítés helyi feltételeit, 
viszont tanácsrendelettel 

nácsok mindenki számára 
világos ál láspontot alakít-
hassanak ki. A vitából ki-
derült, hogy körülbelül any-
nyiféle az érdek, ahányan 
vagyunk. M íg ál l í tólag so-
kan t i l takoznak azért, mert 
a szabadpiaci árakhoz ké-
pest elképesztően olcsón 
ju tha tnak lakástulajdonhoz; 
a bérlők, mások azon az ál-
lásponton va rnak , hogy így 
is túl széles körű az a ti-
la lmi lista, amelyet a ta-
nács „összerakott". 

A tanácstagok tegnap két 
variáció között választhat-
tak. és a kevesebb házin-
gatlan eladási t i la lmát tar-
talmazó, B változatot fo-

Növekszik a malom 

Somogyi Károlyné felvétele 

Napról napra magasodik a Gabonaforgalmi és Malomipar i 
Vál la lat épü lő üzeme a Dorozsmai úton. A Délép munk á j a 
nyomán elkészült a kuptatóüzem gabonasiló rcsze és a liszt-
silótömb. 24 óra alatt 150 tonna kapacitással működ ik 
ma jd az ú j ma lom. ezzel a teljesítménnyel zavartalan lesz 

i na jd ' Szeged lisztellátása 

ösztöndíj elnyerésére. A 
határ idpn m á r tú l léptünk, 
mégis azt mondták Pesten 
az érdeklődésemre, hogy ad-
j am be a pap ír ja im. 

\ — Szóval ez egy hirtelen 
ötlet volt. 

— Az biztos, hogy nem 
volt sok i dőm átgondolni . 
Az tán elmentem a fölvételi 
elbeszélgetésre, ma j d né-
hány hét mú l va értesítet-
tek, hogy a tanu lmánya imat 
ősztől Pekingben folytatha-
tom. 

— Még mielőtt a szörnyű-
ségekről kérdeznék, kérem, 
mondja el, hógy a magyar-
országi felsőoktatáshoz ké-
pest milyen a kínai egyete-
mek anyagi és szellemi el-
látottsága? 

— A hazaihoz képest ala-
csony az óraszám — heti 
húsz a m i szakunkon —, 
így nem az elsaját í tandó 

anyag okoz nehézséget el-
sősorban, hanem az, hogy a 
tanul takat k ína iu l kell visz-
szaadnunk. 

— M i t tanult az eltelt 
közel két félév alatt? 

— Elsősorban a k ína i és 
a szovjet d ip lomácia tör-
ténetét. 

— De a nyelvtanulás két 
éve alatt ugye, a kínai iro-
dalom is téma volt? 

— Sok i rodalmat olvas-
tunk, olykor fölöslegesnek 
tűnő szavak és írásjelek 
megtanulása érdekében. 

— És a több ezer éves 
kínai filozófia? 

— Arra nagyon vigyáztak, 
hogy filozófiai irodalom ne 
kerü l jön a kezünkbe. 

— Amikor elkezdődtek a 
zavargások, az április végi 
tüntetések idején különvál-
tak a külföldi diákok a kí-
naiaktól? 

— Az egyetemeken min-
dig együtt voltunk, renge-
teget beszélgettünk, de at-
tól többnyire minden külföl-
di tartózkodott, hogy együtt 
vonul jon föl a k ína iakka l . 
Csak a makaó i és hongkongi 
d iákok csatlakoztak a kí-
naiakhoz. 

— Ma már kevésbé em-
lékszünk arra, hogy végül 
is, miért kezdődtek a tünte-
tések? 

— Ápri l is 15-én, a K ína i 
Kommun is ta Pár t egykori 
főt i tkárának, Hu Jao Pang-
nak a temetésén a diákság 
— bevonulva a Tienanmen 
térre — azt követelte, hogy 
ál l í tsák vissza az elhunyt 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

Bibókné is elköszönt a Parlamenttől 
Bibók Istvánné, a Csong-

rád megyei nyolcadik számú 
választókerület képviselője 
lemondott megbízatásáról. 
Az illetékes választási el-
nökséghez eljuttatott in-
doklás szerint: „Már har-
mad ik ciklusban végzem a 
képviselői teendőket, a kö-
vetelmények egyre nagyob-
bak lettek és a mostani fel-
gyorsult gazdasági és poli-
tikai kérdésekben mór nem 
tudok megfelelő döntést hoz-
ni választóim megelégedé-
sére,'' A képviselőasszony 

indoklása további részében 
több éve tartó betegségére 
hivatkozik, s arra, hogy ke-
zelőorvosa szigorú utasítá-
sára távol kell tartania ma-
gát mindenfé le idegi meg-
terheléstől. A legutóbbi, má-
jusi országgyűlési ülésszakot 
is kórházban töltötte. 

A választási elnökség tu-
domásul véve Bibókné le-
mondását , felkereste Ábra-
hám Vincét, a választókerü-
let pótképviselőjét, vál lal ja-
e a megüresedett tisztség 
betöltését. Ö igent mondot t ! 


